

EL DEMÓCRATA

ÓRGANO DE LA COALICIÓN LIBERAL DEMOCRÁTICA

Número suelto, 15 cts.

Saldrá los domingos

Trimestre, 1'50 ptas.

Los trabajos insertos en este periódico, se publican bajo la exclusiva responsabilidad de sus autores

Redacción
Calle de Corró, 96

Administración
Calle Clavé, 25 : Imprenta

Anuncios a precios convencionales
No se devuelven los originales

De la darrera crisi

El Govern d'en Maura, constituït a sò de bombo i plàtets, per a salvar Espanya, ha caigut en mig del més sorollós descrèdit.

Venia per a remeiar els mals que varen caure sobre la Pàtria en el luctuós mes de juliol de l'any passat, i *marxa* sense haver complert un sol dels compromisos que va adquirir davant de la Corona i davant de la Nació.

Periòdic tan conservador i equilibrat com «A. B. C.», enumera la obra del Ministeri Maura en la següent forma:

«El Gobierno caído deja un arancel de carestía y hambre, botín de negocios inícuos. Una guerra de tarifas con Francia, la ruptura probable con los demás países y el derribamiento de la riqueza exportadora. Aumentada casi el doble la deuda flotante y enormemente acrecida la inflación fiduciaria. Un régimen del Banco Nacional ocasionado a producir la depreciación de la moneda. Una federación oficial y privilegiada de los Bancos para favorecer el predominio y el provecho de las oligarquías financieras. Por unas cuantas horas no ha dejado también un decreto ilegal, conculcador de los Códigos, para conseguir — ¡y de qué manera! — el salvamento del famoso Banco de Barcelona».

L'índex no pot ésser més exacte. I encare pot afegir-s'hi la inqualificable tardança en resoldre el problema del Marroc per l'evident *sabotatge* dels Ministres de l'Estat i Finances, o millor, per la incapacitat dels elements escollits per la direcció de una campanya quals característiques havien d'ésser la celeritat i energia.

Tot resta incomplet. El Govern

d'en Sánchez Guerra té d'encarregar-se de les tristes conseqüències, dels errors comesos, i una de les empreses més delicades serà la de corregir equivocacions i defectes.

El Govern del senyor Maura va caracteritzar-se per la seva infecunditat, pel despreci dels interessos de l'Estat i pel predomini de l'esperit d'en Cambó portat en mala hora pel senyor Maura als concells de la Corona.

De l'índex copiat, cap adjudicar la major part a l'obra del *leader* de la Lliga. La seva absorvent influència s'ha demostrat en totes ocasions, arrastrant la versàtil voluntat d'en Maura, que en sis mesos d'actuació ha esborrat el record d'una personalitat d'home d'Estat que no se li pot reconèixer que li fou regatejada molt encertadament, pel cap del Reformisme don Melquiades Alvarez, en el recent debat sobre les garanties constitucionals.

Ja veiem a què han vingut a parar les esperances que el país va posar en el Ministeri que va succeir al que va tenir la dissort d'ésser sorprès pel desastre del Marroc.

Vagi, en bona hora el Ministeri caigut, bo i fent precís perquè no torni jamai. Cosa difícil, car en el nostre país tot s'oblida, tot s'esborra: fruit de la irresponsabilitat ministerial, sancionada per la llei de la oligarquia, que torna en impunitats els més greus atropells contra els interessos de la Pàtria.

UN JOVEN

de 14 ó 16 años, se necesita para trabajo fácil. Ganará en seguida. Calle Ricoma, 124

PLANXA!

Ha sigut sorpresa la *mala fé* de «La Veu de Catalunya».

Vegi's el què diu el diari lliguero en la seva edició del vespre del dia 6 de l'actual, en la secció comercial:

«Cafés. — Continua el desgavell ocasionat per la nova forma d'aplicar el recent aranzel.

Verament, tenint el poder i la força, és fàcil anar a buscar el diner dels altres; però, per a portar-los el convenciment de la justícia, la necessitat i la conveniència de remeire'ls, es necessiten MES CONEIXEMENTS I MAJOR CAPACITAT PER A ACONSEGUIR-HO».

La «Veu», censurant la conducta del «senyor ministre de Finances»!...

Definitiu i sense comentaris.

Menys mal, que la crisi última ha posat fre als desgavellats projectes del «financiero catalán».

Cuerpos sin alma

Con el índice en la mano del libro que contiene los proyectos de acuerdo presentados a la XVI Asamblea de la Mancomunidad y siguiendo las formularias discusiones que en la misma se han desarrollado en las sesiones de estos días se advierte la falta de vitalidad de los organismos provinciales españoles.

Cuidado que la Mancomunidad de Cataluña, especie de Diputación única, hace todos los posibles para dar fe de vida; pero así y todo no se consigue otra cosa que dar mayor relieve a la ficción que representa aquel organismo.

Durante las interminables sesiones de esa Asamblea, en las que no resplandece en ningún momento aquella diafanidad propia de un parlamento democrático moderno, se ha podido apreciar en toda su magnitud el fracaso de esa Corporación, que debiendo ser esencialmente popular, es un fiel reflejo de un paridismo retardatario y ultraconservador — que no es lo mismo que constructivo —, hecho a imagen y semejanza de una oligarquía política de los que

en España hemos padecido con distintas etiquetas.

La opinión pública no se interesa ni poco ni mucho en esas deliberaciones sin alma, de ritual, producidas únicamente para disimular la ficción de unas prácticas que nada tienen de democráticas y que pugnan además con el espíritu francamente intervencionista del pueblo catalán.

En esas deliberaciones se advierte la falta de un instrumento eficaz que permita llevar los debates por caminos de una fiscalización sin ambages ni rodeos. Las oposiciones se hallan con facultades limitadísimas. Las restricciones reglamentarias esterilizan la labor opositora, y de ahí que en los debates nunca se consiga que la opinión se sienta atraída por los temas.

Cabe afirmar, con referencia a la Mancomunidad, que los regionalistas, usando de los resortes restrictivos que les conceden los reglamentos por ellos confeccionados, han conseguido gobernar sin oposición, sistema, medio o procedimiento que produciría inquietud en todos los partidos de gobierno, porque significa ausencia de espíritu público, atrofia de la opinión ciudadana o indiferencia absoluta por la obra que se realiza, males todos ellos incalculables que fatalmente han de acarrear la quiebra definitiva del organismo mancomunado.

Con ser gravísimos estos síntomas de descomposición de un organismo que fué creado respondiendo a corrientes de opinión producidas por convulsiones políticas con más o menos arraigo en las masas populares y aun en el cuerpo social de esta región, no lo son tanto como los que revelan los capítulos del presupuesto aprobado.

Ateniéndonos a las cifras que la propia Mancomunidad nos ofrece, el estado económico de la misma no puede ser más desesperado, puesto que más de una tercera parte de su presupuesto de gastos debe liquidarla acudiendo al crédito. La cifra en que se presuponen los empréstitos asciende a 12 millones de pesetas, con los cuales se atiende especialmente a Beneficencia, Sanidad y Obras Públicas; esto es, servicios ordinarios que deberían sufragarse con ingresos regulares, arbitrios, rentas del patrimonio, etc.

A pesar de las cuantiosas cargas que la Mancomunidad impone a los Municipios, (más de 13 millones de pesetas), éstas no son suficientes en modo alguno a cubrir las necesidades creadas sin plan ni norma administrativa alguna, si se añade a esto la enemiga de gran número de Ayuntamientos de Cataluña, que se niegan a pagar el contingente fundándose en sólidos argumentos de orden legal y administrativo, tendremos que el déficit de la Mancomunidad va creciendo todos los años en proporciones aterradoras, fruto de la política económica de trampa adelante que allí se sigue y que hace bueno el desbarajuste que en la Hacienda española tanto han condenado los regionalistas en la oposición, aunque cuando han sido llama-

dos, como ahora, a poner orden adecuado a tanta incuria, hayan caído en los mismos o peores vicios que los ministros de los partidos históricos.

La inflexibilidad de los números echa por tierra las propagandas mejor organizadas, y así como un edificio montado sobre cimientos insuficientes ofrece el peligro cierto de desmoronarse, en el caso de la Mancomunidad no pueden evitarse esos efectos, que la ley de gravedad regula infaliblemente. Por mucho que se esfuerzen los gestores de la Lliga regionalista no podrán convencer a nadie, que no sea analfabeto, de la bondad de su política administrativa.

De los grandes fracasos financieros y de las grandes responsabilidades contraídas en la dirección de entidades privadas han pasado a los máximos errores que supone su actuación en la gobernación del Estado y en las primeras corporaciones de esta región, de nuevo puestos de manifiesto en la Asamblea de la Mancomunidad, que con indiferencia absoluta por parte de la opinión pública barcelonesa se ha celebrado estos días en el palacio de la Generalidad.

ANGEL PRUNEDA

Farsants!

Ha sigut una vergonya per a Catalunya i per Espanya entera, el pas del «leader» regionalista en el govern dimissionari, com a ministre de Finances.

La seva «obra» ha estat prenyada de mires particulars, en vistes a negocis i afers bastant embolicats i un tant dubtosos. Vegi's, si no, l'escandalós «timo» del Banc de Barcelona; lo dels aranzels (en quin assumpte ha demostrat la seva completa imperícia, reconeguda per la mateixa «Veu de Catalunya»); en lo de la Exposició d'Indústries Elèctriques; l'agregació de Sarrià, i altres «combinacions», totes orientades a la caixa d'uns potentats, quina moralitat financiera va aparellada amb la de l'ex-ministre de la plaça de la Cucurulla.

Cap idealitat ha surgit del cervell d'aquell home amb cara d'ocell de rapinya; res noble i enlairat que donés una nota de vitalitat i encoratjament als anhels dels catalans; ans al contrari, tot han sigut indignes comèdies, com la representada en lo de la provisió de notaries, i ara en l'incident ocorregut a l'Havana amb la bandera catalana i amb quin motiu, per una banda, s'ha representat també una ignominiosa farsa a l'Ajuntament de Barcelona per la majoria regionalista; i per altre part, el senyor Puig i Cadafalch ha declarat que la bandera catalana en qüestió, no era pas la nostra bandera, sostenint el criteri de que en aquesta ocasió s'ha d'obrar «atinadament» i amb «molta cordura», com volguent dir que *el horno no está para bollos*.

Tot farsa, tot comèdia!...

Abans, quan a la menjadora del Govern no

hi havia res a pelar pels conspicus de la Lliga, tot era parlar criticant l'obra dels nostres governants, titllant-la de trista i nefanda, i ara, quan encara aquests són els mateixos, vinga fer ex-ministres regionalistes, arribant la gosadia d'en Cambó a fer donar la cartera de Gràcia i Justícia a un tipu com en Bertràn i Musitu, quina finalitat s'ovira ben clara i concreta, puix no és altra que la de que cometi, dintre el seu càrrec, alguna altra *desgràcia i injustícia* en el trist cas del Banc de Barcelona i en altres que puguin presentar-se.

Aquests homes juguen amb els ideals d'un poble com a footballistes de la política. El baló de la veritat i de la justícia va de trompada en trompada, entre les cames d'aquests desaprensius vividors, indignes de dir-se catalans.

A no trigar gaire, veurem com aquesta gent separa les quatre barres de la nostre bandera, de dues en dues, onejant una part al vent del Guadarrama, mig mateix de la Porta del Sol, i l'altra al bell cim del Palau de la Generalitat de Catalunya.

I així farem l'Espanya Gran que ens té promesa aquell home de la cara d'esperver i urpes d'ocell de rapinya...

JORDI VERGES I BESALÚ

NOTETES

Ja tenim nou Govern; i, com és molt natural, els lligueros remenant les cireres.

L'insaciable Bertràn i Musitu, parent pròxim dels Comillas, Güell i demés interessats en la qüestió del Banc de Barcelona, s'ha fet amb la cartera de Gràcia i Justícia en el precís moment que els Tribunals de justícia actuen en la sospitosa suspensió de pagues.

Visca la moralitat!



Va ésser nomenat director de l'Arrendatària de Tabacs, el diputat regionalista senyor Bastos, soci industrial del senyor Bertràn i Musitu. Bastos, trumfos!



El Diputat per Vilanova i Geltrú, novell Ministre de Justícia, en la primera conversació oficial amb els periodistes va dir-los que no es molestessin en cercar notícies, car era criteri seu el que no es sapigués quins eren els seus actes.

Es molt sospitos allò de no voler ni llum ni taquígrafos.



«Gent d'Ara», en parlar de les carreteres últimament aprovades per la Mancomunitat, de les que tenen ja coneixement nostres llegidors per haver-se publicat en EL DEMOCRATA, i referint-se a la de Granollers per Canovellas a la carretera de L'Ametlla al Coll de la Manya, diu que encara que aprovada, queda ajornada.

indefinidament, a conseqüència del retràs en el pagament del contingent provincial del Ajuntament de Granollers, afegint que és de dordre que la falta d'aquest Ajuntament hagi de repercutir en els altres, però la Mancomunitat ha de defensar-se contra els seus enemics. Emprò que aquest cas és menys de sentir perquè Canovellas ha demostrat una tal identificació amb la política torrística de Granollers, que més sembla un arraval de la vila que no pas un poble independent; finalitzant que just és, doncs, que pagui les conseqüències de la seva obstinació.

Això, suposem que no passaràn d'ésser apreciacions estúpides de qui, si ostenta càrrec, li serveix únicament per a actuar de conill de guix i lluir la placa on anuncia l'exercici de llur professió, car seriosament no poden llençar-se menaces a un poble que si alguna debilitat pot tirar-se-li en cara, és la d'haver pagat fins a l'últim cèntim la quota que la Mancomunitat — ilegalment al nostre entendre — li té assignada en concepte de contingent.

Una vegada més queda al descobert, per lleugeresa d'un polític de *baratillo*, el caciquisme indecent que ve exercint-se des d'un organisme quina missió hauria d'ésser la de vetllar amb tota cura pels interessos de Catalunya i mai ésser-ne avara dels polítics que avui per avui la desgovernen.

Suposem que Canovelles prendrà bona nota de la menaça llençada i sabrà correspondre com ho deu fer-ho un poble de la seva solvència moral i material i gelós de llur independència.



Als de la «colla administrativa» (?) els preocupa en gran manera qui serà elegit Alcalde de Granollers en el pròxim bieni.

Que en Cunillera, no; que en Jonch, sí; que en Carlets, no podrà ésser-ho per mor de un *reto*; que en Soler no ho vol ésser per la seva independència.

No s'amoïnin, que ho serà qui tingui d'ésser-ho, i amb el vot unànim dels nostres amics.

Així com podem assegurar que el gran Camillo no serà jamai res; car, per a ésser-ho, hauria de començar per ésser alguna cosa; i això és molt difícil, per no dir impossible.



Copiem del diari «Las Noticias», quina campanya en favor de l'ex ministre de Finances senyor Cambó és de sobres coneguda:

«Ayer se nos aseguró por persona completamente autorizada que en ciertos sectores de la Lliga Regionalista empezaba a manifestarse hondo disgusto por determinadas orientaciones emprendidas secretamente. Se nos ha llegado a afirmar que había un verdadero proyecto de protesta organizada, cuyo final podría llegar a ser una escisión del elemento intransigente de la Lliga.

Siempre según nuestro fidedigno comunicante, podemos afirmar que la protesta vendría formulada por un Congreso de juventudes nacionalistas, cuyo programa está ya muy adelantado. Se añadía que patrocinaba la idea, entre otros, un consejero de la Mancomunidad. Y no queremos señalar más.

De la misma procedencia podemos anticipar que la persona del marqués de Alella, para la Alcaldía de Barcelona no conseguirá reunir todos los votos de los concejales afiliados a la Lliga Regionalista.

No sabemos si la crisis fulminante estallada ayer podrá cambiar en todo o en parte este estado de cosas. Lo que sí podemos afirmar, sin temor a ser autorizadamente desmentidos, es la veracidad del estado de espíritu y de los propósitos de que nos hacemos eco.»

Es veu que a la Plaça de la Cucurulla no *cua*ja l'oportunisme d'en Cambó.

GACETILLAS

El conde Coello de Portugal, en atenta carta al diputado a Cortes por este distrito, don Francisco Torras Villà, le participa que, con fecha de los corrientes, S. M. el Rey se ha servido expedir, por el Ministerio de la Gobernación, un R. D. concediendo a Granollers el título de Ciudad.

El pasado domingo efectuóse, en la casa Ayuntamiento, el acto de revisión de excepciones del servicio militar de los mozos del actual reemplazo.

Como dato curioso, nos place consignar que, de 78 soldados, solamente dos de ellos son analfabetos.

Según nota del Registro Civil, durante el mes de febrero último se han inscrito en el mismo, 12 nacimientos, 24 defunciones y 7 matrimonios.

Organizado por la «Asociación de Música de Granollers», el jueves dió un concierto de violoncelo la eminente artista Aurelia Sancristófol, con la cual colaboró el notable pianista Juan Molinari.

El programa, verdaderamente selecto, que interpretaron los dos notables concertistas con singular maestría, obtuvo la más entusiasta aprobación del auditorio, que con devoción muy elogiada acude a esas fiestas selectas de arte que organiza la «Asociación» y que dicen tanto en favor de la cultura musical de Granollers.

Obras de los más diversos géneros, fueron interpretadas por la señorita Sancristófol, poniendo en todas ellas su alma de artista y haciendo gala del conocimiento profundo que tiene del tecnicismo del grato instrumento, que no guarda para ella secreto alguno.

Las ovaciones que escuchó fueron muchas

y muy merecidas; y constituye ello el mayor elogio de la labor que viene realizando la «Asociación», cuya junta directiva merece bien de Granollers.

Brillantísima ha sido la inauguración de la actual temporada, en el teatro de La Unión Liberal.

La representación de las óperas «Marina» y «La Favorita», han sido otros tantos éxitos para la notable compañía del maestro Amadeo Cristiá, en la cual figuran notabilísimos artistas que alternarán en la interpretación de las diferentes obras del género lírico que forman el repertorio escogido para las funciones que se darán hasta la próxima Pascua de Resurrección.

En *Marina*, aparte la notable labor de la bella y distinguida tiple ligera señorita Guadalupe Giménez, que se adueñó del público en su primera aparición en la escena, y del relieve que dieron a sus papeles el barítono Alejandro Nolla y el bajo Jaime Adriá — muy justos ambos y muy discretos —, merece nota aparte la aparición del tenor Vicente Sempere, que fué saludada por el público con ruidosas ovaciones, que no cesaron durante toda la representación de la popular obra del inmortal Arrieta. Vicente Sempere, que efectuaba su segunda salida en escena y cantaba «Marina» por primera vez, hizo gala de su voz hermosísima, bien timbrada y que emite sin dificultad alguna, desde las notas más graves a las más agudas. Como decimos, fué ovacionado repetidamente, debiéndole alentar, dichos aplausos, para proseguir con el mayor entusiasmo los estudios de la carrera lírica, para la cual posee tan excepcionales facultades.

«La Favorita», fué cantada y presentada como no tenemos costumbre ver en nuestros escenarios. Como es natural, se distinguieron notablemente en la interpretación de la deliciosa partitura de Donizetti, el tenor Miguel Mulleras y la contralto señorita Remedios Todolí, ambos artistas de indiscutible mérito, y que en escenarios de más ancho marco que el de La Unión Liberal, han conseguido clamorosos triunfos y muy merecidos. Su labor fué premiada con ruidosos aplausos del distinguido público que llenaba el hermoso teatro y que comentó toda la noche el éxito con que comenzó la presente temporada.

Participaron de los aplausos de la concurrencia la orquesta La Moderna, cuya labor es digna del mayor elogio; los coros, muy ajustados tarde y noche, y el cuarteto de hermosas bailarinas que amenizaron las escenas de «La Favorita».

Para hoy se anuncian las dos zarzuelas en tres actos «El anillo de hierro» y «El lego de San Pablo».

Esta semana se han reunido, en el salón de sesiones del Ayuntamiento, los representantes de las sociedades locales, al objeto de acordar la forma de cooperar a la subscripción en favor de los hambrientos rusos.

Presidió la reunión el primer teniente de alcalde, don Juan Montañá, quedando nombrada en aquel acto la comisión ejecutiva, formada por los representantes de las sociedades La Unión Liberal, Casino de Granollers, Centro Católico, coro Amigos de la Unión, La Alhambra y Orfeo Granollerí de la calle de José Umbert.

Imprenta Garrell : Granollers

El Demócrata

Organo de la Coalición Liberal Democrática

ANUNCIOS, EDICTOS Y COMUNICADOS
a precios convencionales

Redacción
Calle de Corró, 96

Administración
Calle Clavé, 25 : Imprenta

DISPONIBLE

DISPONIBLE

CASA GARRELL



IMPRESA



Establerta l'any 1860

Articles d'Esriptori i Dibuix
Llibres Raflats : Blocs Notes



Diaris : Revistes : Novel·les
Assortit de Joguines : Postals

Carrer Clavé, 25

GRANOLLERS

Telèfon 117

DISPONIBLE

DISPONIBLE